
MOC DUCHOVNÍCH MUŽŮ – 9. 

(JOZUE A KÁLEB – DLOUHÝ ŽIVOT MEZI ZBABĚLCI) 

 

Už nadvakrát jsme se věnovali Mojžíši a rád bych se k němu ještě vrátil. 

Nicméně dnes bych se rád podíval na jiný příběh – a to zejména kvůli tomu, že 

jako hosty mezi sebou máme přátele z Milovické Přední hlídky Royal Rangers  

a i našich mladých je tu hodně, tak se budeme věnovat o něco mladším lidem, ne 

80ti či 120ti letému Mojžíšovi. Povídat si budeme o jednom ztraceném a přeci 

znovu nalezeném snu. 

 

- Máte nějaký velký sen, nebo jak se dnes říká „vizi“? Tedy něco, co 

jednou byste rádi udělali? Něco, čeho byste jednou rádi dosáhli? 

 

Možná si říkáte, proč se na to ptám. No i já jsem měl v životě řadu velkých snů. 

Představte si, že některé jsem musel opustit, ale jiné se mi splnily. 

 

Jako kluk jsem snil o tom, že budu slavný fotbalový brankař, jako můj skoro 

jmenovec Franta Plánička. (Mimochodem jednou z mých „kultovních“ knih 

dospívání byla kniha Když chytal Plánička.) Před více než čtyřiceti roky jsem 

spoluzakládat jeden klub malé kopané. Hrál jsem za něj necelé tři roky. Kariéru 

brankaře jsem sice neudělal, nicméně mě potěšilo, že ten klub funguje dodnes.  

I když ti mladí kluci, kteří za „náš klub“ dnes hrají, většinu z nás zakladatelů už 

samozřejmě vůbec neznají. Ale to nevadí. 

 

Později jsem měl se svojí manželkou sen, že až budeme mít děti, budeme je 

učit doma. Ten sen se nám skutečně naplnil. Dokonce jsme se nějak nachomýtli 

ke zrodu organizace sdružující stejně smýšlející rodiče, kterým se nakonec 

podařilo do zákona dostat možnost vzdělávat děti doma. Tehdy nás začínalo učit 

pár desítek rodin, dnes už je to několik tisíc rodin v naší zemi. 

 

Ale nejlepší sen, který jsem měl, byl ten, o němž jsem přesvědčen, že mi ho do 

srdce vložil Bůh. Stalo se tak necelé dva roky poté, kdy jsem mu odevzdal svůj 

život a učil se mu důvěřovat. Byl to sen o tom, že se jednou stanu kazatelem  

a pastorem sboru. Na naplnění tohoto snu jsem musel počkat dlouhých dvacet 

let. Byla to cesta dlouhá a někdy trnitá. Ale vyplatilo se být trpělivý. 

 

Zjistil jsem, že pokud máte nějaký velký sen, pak je dobré mít vedle sebe 

přítele či přítelkyni, kterým důvěřujete a svůj sen jim můžete vyprávět. 

Jsem přesvědčen o tom, že je důležité mít pro velké sny nějakého důvěrníka. To 

proto, aby s vámi váš sen nesl, aby vám ho občas připomněl a oživil, nebo vás 

i varoval, když se mu bude zdát, že se od cesty za svým snem příliš odchylujete. 

 



- Dokážete si vybavit nějakou postavu z Bible, která na své zaslíbení 

musela čekat roky?  

 

A mám ještě jednu otázku: 

 

- Už se Vám stalo, že jste měli nějaký sen, vizi, nebo dokonce Boží 

zaslíbení, ale druzí Vám vymlouvali, že něčeho takového dosáhnout je 

pro Vás nemožné? 

 

Pojďme se společně podívat na jeden takový příběh, který je zaznamenán ve 

čtvrté knize Mojžíšově, tedy Numeri 13:25-14:10. Než si ho přečteme, musím 

předeslat, že tomuto dnešnímu příběhu předcházelo vysvobození Izraelského 

lidu z Egypta. A Mojžíš a bratrem Áronem, kteří lid vedli, měli až doposud 

plné ruce práce, aby dokázali po cestě vyřešit všechny problémy. 

 

Izrael má za sebou přijetí Desatera, Božích zákonů i pokynů po vytvoření stánku 

úmluvy a pravidel pro oběti. Po krátkém období stráveném na poušti Izraelci 

dorazí na samou hranici Zaslíbené země. Mojžíš vybere zástupce z každého 

kmene, tedy dvanáct mužů, a pošle je na výzvědy. 

 

Po čtyřiceti dnech průzkumu země se vrátili zpět. Přišli konečně k Mojžíšovi  

a Áronovi a k celé pospolitosti Izraelců na Páranskou poušť do Kádeše, podali 

jim a celé pospolitosti zprávu a ukázali jim ovoce té země. Ve svém vyprávění 

mu řekli: „Vstoupili jsme do země, do níž jsi nás poslal. Vskutku oplývá mlékem 

a medem. A toto je její ovoce. Jenomže lid, který v té zemi sídlí, je mocný  

a města jsou opevněná a nesmírně veliká. Dokonce jsme tam viděli potomky 

Anákovy. Na jihu země sídlí Amálek, na pohoří jsou usazeni Chetejci, Jebúsejci 

a Emorejci, při moři a podél Jordánu Kenaanci.“ 

Káleb však uklidňoval lid bouřící se proti Mojžíšovi. Říkal: „Vzhůru! Pojďme! 

Obsadíme tu zemi a jistě se jí zmocníme.“ 

Ale muži, kteří šli spolu s ním, tvrdili: „Nemůžeme vytáhnout proti tomu lidu, 

vždyť je silnější než my.“ Pomluvami zhaněli Izraelcům zemi, kterou 

prozkoumali: „Země, kterou jsme při průzkumu prošli, je země, která požírá své 

obyvatele, a všechen lid, který jsme v ní spatřili, jsou muži obrovité postavy. 

Viděli jsme tam zrůdy – Anákovci totiž patří ke zrůdám – a zdálo se nám, že jsme 

nepatrní jako kobylky, vskutku jsme v jejich očích byli takoví.“ 

Celá pospolitost se pozdvihla; dali se do křiku a lid tu noc proplakal. Všichni 

Izraelci reptali proti Mojžíšovi a Áronovi a celá pospolitost jim vyčítala: „Kéž 

bychom byli zemřeli v egyptské zemi nebo na této poušti! Kéž bychom zemřeli! 

Proč nás Hospodin přivedl do této země? Abychom padli mečem? Aby se naše 

ženy a děti staly kořistí? Nebude pro nás lépe vrátit se do Egypta?“ I řekli si 

vespolek: „Ustanovme si náčelníka a vraťme se do Egypta!“ 



Tu padli Mojžíš a Áron na tvář před celým shromážděním pospolitosti 

Izraelců. Jozue, syn Núnův, a Káleb, syn Jefunův, dva z těch, kdo dělali 

průzkum v zemi, roztrhli svá roucha a domlouvali celé pospolitosti Izraelců: 

„Země, kterou jsme při průzkumu procházeli, je země převelice dobrá. Jestliže 

nám Hospodin bude přát, uvede nás do této země a dá nám ji. Je to země 

oplývající mlékem a medem. Nechtějte se přece bouřit proti Hospodinu. 

Nebojte se lidu té země. Sníme je jako chleba. Jejich ochrana od nich 

odstoupila, kdežto s námi je Hospodin. Nebojte se jich!“ 

Celá pospolitost však křičela, aby je ukamenovali. Vtom se všem Izraelcům 

ukázala při stanu setkávání Hospodinova sláva. 

 

Tak tady to máme – sen několika generací: země, kde budeme svobodným 

lidem, který bude sloužit svému Bohu, je na dosah. Ale všichni jsou najednou 

proti tomu. 

 

Když jsem ten příběh kdysi poprvé četl, byl jsem v šoku. Izraelci neplakali 

štěstím, že se jim naplnil sen – z otroků se stávají svobodným národem, který 

bude Bohem uveden do vlastní země. Oni pláčí strachem a obavami! Mají 

strach, jejich sen bude po nich vyžadovat určité úsilí, možná i oběti. Mají strach 

z nepřátel a myslí si, že překážky na cestě jsou naprosto nepřekonatelné.  

 

Oni jsou dokonce ochotni se snu raději vzdát a vrátit se do jistoty otroctví, 

které se jim tváři v tvář zdá jako opuštěná jistota, selánka a pohodička. Přátelé, 

to je selhání hned několika generací! 

 

- Znáte to také? 

 

Měli jste něco na dosah, mohli jste něčeho dosáhnout. Ale nakonec jste se 

neodhodlali, protože krok kupředu od vás vyžadoval nějaké úsilí a překonávání 

překážek. A to je tak namáhavé a bolí to. 

 

Čteme, že Káleb a Jozue jsou jediné dvě čestné výjimky z oněch dvanácti 

zvědů, jen ti dva Zaslíbenou zemi vychvalovali. Pouze Jozue a Káleb nahlížejí 

na sen Božíma očima, oni jediní Bohu naprosto důvěřují, jak to jeden z nich 

vyjadřuje: 

 

„Země, kterou jsme při průzkumu procházeli, je země převelice dobrá. Jestliže 

nám Hospodin bude přát, uvede nás do této země a dá nám ji. Je to země 

oplývající mlékem a medem. Nechtějte se přece bouřit proti Hospodinu. 

Nebojte se lidu té země. Sníme je jako chleba. Jejich ochrana od nich 

odstoupila, kdežto s námi je Hospodin. Nebojte se jich!“ 

 



A tak tu máme čtyři muže: Mojžíše, Árona, Jozuu a Káleba, kteří jsou ochotni 

jít za snem Zaslíbené země, kteří celým srdcem důvěřují Bohu. Ovšem kdyby 

žili v našem společensko-politickém uspořádání, tedy demokracii, prohráli 

by. Byli by přehlasováni. Nakonec oni prohráli a ani k tomu demokracii 

nepotřebovali. Vidíme, že nejspíš celý lid se staví proti jejich záměru jít a získat 

zemi. Dokonce je chce kamenovat. Nakonec tedy musí zasáhnout sám Bůh. 

 

Boží verdikt, který následuje, je strašný, zdrcující – protože jste pohrdli touto 

možností, tak za každý den průzkumu prožijete rok na poušti. Čtyřicet dní 

se rovná čtyřicet let. A z generace Káleba a Jozua a generace starších mužů, 

kromě těch dvou jmenovaných, do zaslíbené země NIKDO NEVSTOUPÍ. 

Generace těch, kteří mají otrockou mentalitu prostě musí odejít, aby se 

příležitosti chytili ti mladší. 

  

A tak i na Jozuu a Káleba dopadá nevěra jejich lidu a oni musejí nést stejný úděl 

jako ti, kteří Bohu nedůvěřovali. 

 

- Už se ti to stalo, žes musel na sobě nést vinu, nebo důsledky selhání 

někoho druhého? Jaké to je prožít život mezi zbabělci a lůzry?  

 

Je to nespravedlivé. Je to zahanbující. Je to ubíjející. Je to demotivující.   

 

- Co myslíš, co s tebou udělá, když musíš žít týdny, měsíce, roky, desetiletí 

s těmi, kteří byli zbabělí a vzdali se jedinečné příležitosti? 

 

No, buď časem rezignuješ a svůj sen hluboko ve svém srdci definitivně 

pohřbíš a staneš stejným lůzrem, jako všichni ostatní. Nebo si ve svém srdci 

budeš naopak opečovávat naději, hýčkat si sen, že ta příležitost se jednoho dne 

přeci jenom vrátí. 

 

A to je přesně to, co udělali Káleb a Jozue. Oni byli nejenom muži odvahy, 

víry, nýbrž především muži naděje. Oni na to dobré, co viděli a okusili, 

nezapomněli po dlouhých čtyřicet let. Ani útrapy a písek pouště jim ten sen 

nevymetl z hlavy a srdce. Jozue a Káleb byli jediní dva, kdo ze své generace  

a generace starších mužů vstoupili do Zaslíbené země. Jejich vrstevníci a jejich 

otcové během těch čtyřiceti let zemřeli na poušti. 

 

Moc Jozui a Káleba spočívala nejenom v jejich odvaze, víře a naději, ale 

především v tom, že dokázali sen generace svých otců a generace své přenést 

na generaci svých synů. Oni museli ty mladé, kteří byli zvyklí putovat po 

čtyřicet let po poušti, nadchnout pro vidinu Zaslíbené země. Nadchnout mladé 

pro sen, který byl původně určen úplně jiné generaci! Uvést mladé do nové 

reality, reality naděje nového začátku, předat jim svou štafetu… 



Pojďme se posunout a krátce nahlédnout do děje o nějakých více než čtyřicet let 

dál od toho dnešního příběhu. Najednou zjišťujeme, že Izraelský lid už nevede 

Mojžíš, nýbrž Jozue. A nyní synové těch, kteří pro svou nevěru a zbabělost 

zahynuli na poušti, mohou složit reparát a napravit chybu otců. Mají novou 

příležitost vstoupit do Zaslíbené země a získat ji. Postupně dobývají území, a po 

nějakém čase přijde pětaosmdesátiletý Káleb za přítelem Jozuem a řekne 

mu, že se cítí teda i přes svůj pokročilý věk dost fit, a požádá ho, aby mu dal 

možnost vydobýt si území. To, které mu bylo přislíbeno Mojžíšem a které si 

už tehdy, poprvé, zamiloval. (A je více než symbolické, že dobývá Hebron, 

místo ležící jižně od dnešního Jeruzaléma, kde zemřela Abrahamova žena Sára.) 

Káleb je pro mě muž kráčející za snem, který mu do srdce vložil Bůh. (Viz 

kniha Jozue, kap. 14) 

 

Přátelé, na samý závěr Vás dnes chci povzbudit k tomu, abyste – pokud 

máte nějaký smysluplný sen, o to spíše takový, který do vašeho srdce vložil 

Bůh – se nebáli za takovým snem jít. A nic se nebojte ani toho, že na jeho 

naplnění můžete nějakou dobu i čekat. 

 

Pravda je totiž taková, že až se budeme na konci běhu svého života ohlížet zpět, 

tak nebudeme litovat toho, že jsme něco udělali a třeba se nám to úplně 

nepovedlo, nýbrž budeme litovat toho, že k některým skvělým snům a vizím 

jsme nenašli dostatek odvahy a víry, abychom je uskutečnili. 

 

Ámen. 

 

Petr Plaňanský (KS Nymburk 28.1.2024)  


